
Oświadczenie złożone 

przez senatora Zygmunta Frankiewicza 

na 22. posiedzeniu Senatu 

w dniu 25 marca 2021 r. 

Oświadczenie skierowane do ministra infrastruktury Andrzeja Adamczyka 

Szanowny Panie Ministrze! 

Zwracam się z prośbą o podjęcie prac legislacyjnych w celu zmiany przepisów ustawy o planowaniu i za-

gospodarowaniu przestrzennym, w szczególności dotyczących studium uwarunkowań i kierunków zagospo-

darowania przestrzennego gminy. 

Dokument ten latami nie jest przez gminy dostosowywany do zmieniających się warunków. Jednym 

z powodów jest koszt jego opracowania, najczęściej przekraczający finansowe możliwości większości gmin 

w Polsce. Treść tego dokumentu powinna mieć charakter ogólny, jednakże zakres merytoryczny studium, 

wskazany w art. 10 ustawy, na to nie pozwala. Powstaje więc de facto dokument dekretujący fikcję albo za-

wierający źle rozpoznane zagadnienia. 

Klasycznym tego przykładem jest obowiązująca od 10 lat regulacja zawarta w art. 10 ust. 2a ustawy, 

zgodnie z którą „jeżeli na obszarze gminy przewiduje się wyznaczenie obszarów, na których rozmieszczone 

będą urządzenia wytwarzające energię z odnawialnych źródeł energii o mocy przekraczającej 100 kW, a tak-

że ich stref ochronnych związanych z ograniczeniami w zabudowie oraz w zagospodarowaniu użytkowaniu 

terenu; w studium ustala się ich rozmieszczenie”. Od tego czasu uległo istotnym zmianom prawo energetycz-

ne, w 2015 r. weszła w życie ustawa o odnawialnych źródłach energii, a w roku 2016 – ustawa o inwesty-

cjach w zakresie elektrowni wiatrowych, a archaiczny przepis art. 10 ust. 2a nadal obowiązuje. 

Za zmianą tego przepisu przemawia fakt, że tylko rozmieszczenie urządzeń wytwarzających energię 

z OZE o mocy przekraczającej 100 kW wymaga zapisania w studium, a nie wymaga takiego zapisu np. loka-

lizacja elektrowni konwencjonalnych, elektrociepłowni lub innej instalacji do wytwarzania energii elektrycz-

nej lub cieplnej o mocy cieplnej większej lub równej 300 MW, które de facto zaliczane są do I grupy przed-

sięwzięć: „zawsze znacząco oddziałujących na środowisko”. Zabudowa systemami fotowoltaicznymi zali-

czana jest dopiero do II grupy przedsięwzięć: „mogących potencjalnie oddziaływać na środowisko” (rozpo-

rządzenie Rady Ministrów z 10 września 2019 r.). Chociażby ta różnica stawia znak zapytania co do celowo-

ści dalszego obowiązywania przywoływanego przepisu. 

Ustawa o odnawialnych źródłach energii wprowadziła szereg nowych definicji, w tym małej instalacji 

o łącznej mocy większej niż 50 kW i mniejszej niż 500 kW. W świetle tego stanie się konieczne wyznaczanie 

w projektach studium obszarów rozmieszczenia małej instalacji, co wydaje się nieracjonalne. O ile może być 

uzasadnione ograniczenie rozmieszczania urządzeń o bardzo dużej mocy wytwarzanej z OZE dla celów ko-

mercyjnych, o tyle stosowanie tej samej miary do urządzeń instalowanych na obiektach mieszkalnych, admi-

nistracyjnych, szpitalach – dla własnych potrzeb – nie znajduje uzasadnienia. 

Uważam zatem, że należałoby podjąć prace nad zmianą przestarzałych przepisów, nieprzystających do 

zmieniających się uwarunkowań. 

Z poważaniem 

Zygmunt Frankiewicz 


